

# LIBRARY & INFORMATION

# 图书与情报

TU SHU YU QING BAO



- “信息素养教育与MOOC”专题 黄如花（组织）
- “图书馆学与问卷调查研究”专题 徐建华（组织）
- 社区图书馆社会资本凝聚力研究 李晓新 等
- 中文人文社会科学学术图书评价研究 王兰敬 叶继元
- Data One项目及其对我国数据监管工作的启示 许 鑫 等
- 面向公共部门信息增值创造保护的知识产权制度 陈 一 冉从敬

2014.6

全国中文核心期刊  
全国优秀图书馆学期刊  
中文社会科学引文索引来源期刊

■ 专题: 信息素养教育与MOOC

- 国内外信息素养类MOOC的调查与分析\* 黄如花 钟雨祺 熊婉盈 1

MOOC中富媒体素材采集的特点\*

- 以信息素养类课程为例 黄如花 李英子 8

信息检索MOOC中的交互式问题设计与评分导向\*

- 黄如花 李白杨 14

MOOC在线交流存在的问题及对策\*

- 黄如花 刘龙 18

■ 专题: 图书馆学与问卷调查研究

- 2013年图书馆学期刊问卷调查法文章的总体分析\* 徐建华 王翩然 李盛楠 24

2013年图书馆学期刊问卷调查法文章的对比分析\*

- 研究对象与研究主题 王淑红 李媛 孙晓琳 28

2013年图书馆学期刊问卷调查法文章的对比分析\*

- 问卷与量表 李媛 杨明 张言 33

■ 图书馆与图书馆事业

社区图书馆社会资本凝聚力研究\*

- 基于苏州市四个社区的研究 李晓新 付璐 陆秀萍 37

图书馆权利思想移植与本土化现象的关联考察\*

- 韩淑举 46

英国高校图书馆服务质量信息发布制度分析

- 曾丽美 55

图书馆弱势群体信息权益保障情况的实证研究\*

- 洪伟达 王政 59

欧洲数字包容与公共图书馆事业发展进程

- 宋戈 69

阅读推广视角下的高校图书馆读书会实践研究\*

- 吴惠茹 76



## ■ 信息分析与科学评价

- 中文人文社会科学学术图书评价的瓶颈因素及对策研究\* 王兰敬 叶继元 82

- 我国社会学期刊论文数据引用行为研究\* 丁楠 杨柳 丁莹 凌晨 潘有能 88

- 国外机构知识库研究状况计量分析 齐欣 陆佳莹 94

## ■ 资源建设与共享

- 国内外科学数据元数据研究进展\* 黄如花 邱春艳 102

- Data One项目及其对我国数据监管工作的启示 许鑫 刘甜 于霜 109

- 基于社交网络的图书馆资源整合与服务研究 刘征 117

## ■ 交流与探索

- 面向公共部门信息增值创造保护的知识产权制度\* 陈一冉从敬 120

- 数据密集型科研环境下的高校图书馆发展与思考 刘艳红 127

- 融入、提升、超越——智慧图书馆员素养与价值\* 金敏婕 130

- 公共图书馆与出版发行业的合作模式与思考 刘娴 134

——以上海图书馆为例

## ■ 珍藏撷英

- 聊城杨氏海源阁藏书管窥\* 张兆林 束华娜 138

- 《图书与情报》2014年度索引 141

本刊所发论文均被知网、万方、博看网等数据库全文收录，作者文章著作权使用费及稿酬本刊一次性给付。凡不愿入选的稿件，请作者投稿时予以说明。

期刊基本参数：CN62-1026/G2\*1980\*b\*16\*112\*zh\*P\*26.00\*3000\*30\*2014-12

# LIBRARY & INFORMATION

## MAIN CONTENTS

No.6 2014 ( Serial No.160 ) Bimonthly

### SPECIAL ARTICLE

- Investigation and Analysis of MOOC of Information Literacy Instruction at Home and Abroad Huang Ruhua etc. 1  
Characteristics of Collecting Rich Media Materials in MOOC  
—— Taking Information Literacy Courses as an Example Huang Ruhua etc. 8  
Design of the Interactive Questions and Grade Guidance in the MOOC of Information Retrieval Huang Ruhua etc. 14  
Problems and Countermeasures of Online Communication in MOOC Huang Ruhua etc. 18

### SPECIAL ARTICLE

- Analysis of the Questionnaire Survey Articles of Library Science Journals in 2013 Xu Jianhua etc. 24  
The Contrastive Analysis of the Questionnaire Survey Articles of Library Science Journals in 2013  
—— Research objects and research topics Wang Shuhong etc. 28  
The Contrastive Analysis of the Questionnaire Survey Articles of Library Science Journals in 2013  
—— Questionnaire and scale Li Yuan etc. 33

### LIBRARY CAREER

- Study on Social Capital Cohesion Created by Community Libraries  
—— Based on four communities in Suzhou Li Xiaoxin etc. 37  
The Investigation About the Transplantation and Localization of Library Right Thought Han Shuju 46  
Analysis of the Information Release System of the Service Quality in British University Libraries Zeng Limei 55  
An Empirical Research on the Protection of Information Rights of the Vulnerable Groups in Library Hong Weida Wang Zheng 59

- A Process of E-inclusion and Public Library in Europe Song Ge 69  
Research on the College Library Reading Circle Practice from the Perspective Of Reading Popularizing Wu Huiru 76

### INFORMATION ANALYSIS & SCIENTIFIC EVALUATION

- Bottleneck Factors and Countermeasures of the Evaluation of Chinese Academic Book in Humanities and Social Sciences Wang Lanjing Ye Jiyuan 82

- Data Citation Behavior in the Journal Papers of Sociology in China Ding Nan etc. 88  
An Econometric Analysis of Studies of Foreign Institutional Repository Qi Xin Lu Jiaying 94

### RESOURCES CONSTRUCTION & SHARE

- Research Progress of Scientific Metadata at Home and Abroad Huang Ruhua Qiu Chunyan 102  
Revelation of Data One Project for Data Curation in China Xu Xing etc. 109  
Research on Library Resources Integration and Services based on Social Network Liu Zheng 117

### COMMUNICATION & EXPLORATION

- Intellectual Property Institution of Public Sector Information Oriented to Value-added Creating Protection Chen Yi Ran Congjing 120  
Thinking About Library Development in Data-intensive Research Context Liu Yanhong 127  
Integrated, Upgrade, and Transcend Success——Smart Librarians' Function and Value Jin Minjie 130  
Cooperation Model between Public Libraries and Publishing Industry  
—— Taking Shanghai Library as an example Liu Xian 134

### SELECTION OF TREASURES IN OUR LIBRARY

- Introduction of the Book Collection of Haiyuan Library by the Yang Family of Liaocheng Zhang Zhaolin Shu Huana 138

出 版 《图书与情报》编辑部

地 址 兰州市南滨河东路488号

邮 编 730000

电 话 0931-8270072 8278172

电子信箱 tsyqb@126.com

ISSN1003-6938

刊 号 CN62-1026/G2

发 行 兰州市报刊发行局

订 阅 全国各地邮电局(所)

邮发代号 54-76

订 价 26.00元

印 刷 甘肃三合印刷机械有限公司

万方数据

